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واکنش منفی مردم به سناریوی 
وکیل الدوله ها

مس��عود پزش��کیان از جمل��ه نمایندگان 
مجلس��ی اس��ت که در کارنامه اش مسؤولیت 
وزارت بهداش��ت هم دیده می ش��ود. نماینده 
تبریز که از روزهای ابتدایی تشکیل کمیسیون 
»برجام« از اعضای آن بوده، روز یکش��نبه در 
بیانی��ه ای ضعیف که به امض��ای او و 4 نفر از 
هم قطارانش رس��ید، انتقادات غیرمنصفانه و 
بعضا متناقضی را نسبت به گزارش کمیسیون 
»برجام« منتشر کرد. وی از معدود افرادی بود 
که در رأی گیری نهایی کمیس��یون »برجام«، 

جلسه را ترک کرد.
به گزارش جهان، این نماینده روز دوشنبه 
مقدمه ای از نامه اش را درباره گزارش »برجام« 
در اینستاگرام خود منتشر کرد که با بازخورد 
منفی مخاطبان مواجه شد  به گونه ای که بیشتر 
افرادی که ذیل پست وی کامنت گذاشته اند؛ 
از رفتار او و دیگر کسانی که کمیسیون برجام 
را ت��رک کردند انتقاد کرده اند. یکی از کاربران 
 در این باره نوش��ته اس��ت: »اگ��ر قهرمان بازی 
درنمی آوردین و می نشستین تو کمیسیون و 
محکم رأی منفیتون را می دادین؛ الان مجبور 
نبودین اینجور ننه من غریبم بازی در بیارین 
و برای خودتون و طرفداراتون دردس��ر درست 
کنین«. یکی دیگر از کاربران نوشته است: »اون 
3 نفری که ترک کردن چرا نایستادن مثل مرد 

مخالفت کنند؟«
یک کاربر دیگر هم از ترک جلس��ه توسط 
پزش��کیان و آن 2 نماینده دیگر انتقاد کرده و 
نوشته اس��ت: »اگر اون 3 نفر می موندن 7 به 
6 می شد و تصویب نمی شد. اگر راست میگین 

چرا نموندین؟«
کاربران فراوانی نی��ز بودند که از مخالفت 
پزشکیان و 4 نماینده دیگر با گزارش کمیسیون 
برجام انتقاد کردند. یکی از این کاربران نوشته 
است: »ش��رم آوره! بیانیه کمیس��یون رو برید 
بخونی��د. کام��ا عادلانه، دقی��ق و علمی بود. 

وجدانتون کجا رفته؟«
کارب��ر دیگری نی��ز در نقد ترک جلس��ه 
کمیسیون توسط پزشکیان نوشته است: »اگر 
اون 3 نف��ر قهر نمی کردند و نمی رفتند و رأی 
می دادن��د؛ رأی مخالف می ش��د 7 تا؛ نماینده 

مجلس که نباید اینقدر بچگانه رفتار کنه«.

 تحریم ها لزوماً از شروع اجرای 
برجام برداشته نمی شود

س��خنگوی کاخ سفید با محتمل دانستن 
اجرای توافق هس��ته ای قدرت های جهانی و 
ای��ران گفت لزوما تحریم ها از ش��روع اجرای 
برجام، برداشته نمی ش��ود. به گزارش مهر به 
نقل از سی ان ان، جاش ارنست سخنگوی کاخ 
سفید در کنفرانس مطبوعاتی خود در پاسخ 
به س��وال خبرنگاران درباره توافق هس��ته ای 
ایران و اتمام مهلت کنگره برای بررسی برجام 
گفت به احتمال زیاد توافق هسته ای با ایران 
اجرا خواهد شد. وی با اشاره به تصویب توافق 
هسته ای از سوی سازمان ملل گفت: در کنگره 
مش��کلی وجود ندارد و به احتمال قوی توافق 
هس��ته ای اجرا می شود ولی لزوماً تحریم ها از 
همان ش��روع اجرای برجام برداشته نخواهد 
ش��د. وی گفت: طبق توافق هس��ته ای، ایران 
باید ب��ه اصلی ترین مفاد تواف��ق یعنی قطع 
ارتباط سانتریفیوژها و کاهش میزان اورانیوم 
در تاسیسات هس��ته ای به میزان ۹۸ درصد 
عمل کن��د که گام ه��ای اولیه ب��رای اجرای 
توافق هس��ته ای خواهد بود. وی در پاسخ به 
سوال دیگری درباره آموزش مخالفان سوری 
و اس��تراتژی آمریکا در قبال این گروه مخالف 
دولت مرکزی در س��وریه گفت: البته تاکنون 
موفقیت های��ی در این زمینه حاصل نش��ده 
است و باید نحوه اس��تراتژی آمریکا در قبال 
این مساله تغییر کند. وی افزود: هنوز کارهای 
زیادی باقی مانده که باید انجام شوند. به گفته 
ارنس��ت، رئیس جمهور آمریکا همیشه از تیم 
امنیتی خود می خواهد ارزیابی بهتری از اوضاع 
میدانی موجود به وی ارائه دهند تا در راهبرد 
خود تغییرات لازم را ایجاد کند. س��خنگوی 
کاخ س��فید درباره تاثیر موض��وع اوکراین بر 
روابط نظامی آمریکا و روس��یه گفت: راهبرد 
بی ثبات کنن��ده ای که روس��یه در اوکراین در 
پیش گرفته اس��ت بر روابط نظامی بین ما و 

روسیه اثر داشته است. 

آیا گزارش کمیسیون امنیت ملی هم به 
سرنوشت کمیسیون برجام دچار خواهد شد؟

دموکراسی یعنی همین!

عض��و کمیس��یون وی��ژه بررس��ی برجام 
درب��اره دلایل ص��دور بیانیه ای علی��ه گزارش 
این کمیس��یون توس��ط وی و برخی دیگر از 
نمایندگان، توضیحاتی ارائه ک��رد. عاءالدین 
بروجردی در گفت وگو با مهر درباره علت انتشار 
بیانیه ای از س��وی وی و 4 نماینده دیگر عضو 
کمیسیون برجام علیه گزارش تهیه شده در این 
کمیسیون، گفت: ما معتقد بوده ایم باید برداشت 
خودم��ان را مبتنی بر منافع مل��ی در گزارش 
پایانی بیاوریم و چیزی ننویسیم که مثاً فردا 
آمریکایی ها یا آژانس اگر خواستند برای بازرسی 
از مراکز نظامی ما بیایند و ما مخالفت کردیم، 
بگویند این گزارش رس��می مجلس شماست 
ک��ه گفته جمع بندی ما این اس��ت که آژانس 
می تواند از مراکز نظامی بازدید کند. بروجردی 
اضاف��ه کرد: ما تاکید داش��تیم نکات مثبت را 
هم باید در کنار نکات منفی بیاوریم که مردم 
فکر نکنند برجام فقط یک تابلوی س��یاه است 
 و س��فیدی ندارد؛ بنابراین ن��کات مثبت را در 
۱6۵ عنوان آوردیم. وی در پاسخ به این سوال 
ک��ه با توجه به اینکه ب��رای تهیه گزارش یک 
فرآیند رسمی با رأی گیری طی شده، بنابراین 
آیا بهتر نبود اعتراض نیز در همان فرآیند انجام 
می ش��د، تصریح کرد: ما اعت��راض کردیم اما 
نتیجه نداد. بروجردی در پاس��خ به این سوال 
که آیا این حق را برای بقیه هم قائل هس��تید 
که اگر اعتراض شان در کمیسیون نتیجه نداد، 
بیانیه صادر کنند؟ اظهار داشت: بله، دموکراسی 

یعنی همین! 
ب��ه گزارش »وط��ن امروز«، ای��ن اظهارات 
عجیب بروجردی درحالی اس��ت که او تا پایان 
جلس��ه جمع بندی کمیس��یون برجام در این 
کمیس��یون ماند و در رأی گیری نیز ش��رکت 
کرد. از س��وی دیگر آنچه او تحت عنوان ۱6۵ 
دستاورد برجام می گوید نیز بیشتر شبیه حوک 
اس��ت و مشخص اس��ت که این دستاوردهای 
هپروتی، کاما از بیرون در اختیار این ۵ نماینده 
قرار گرفته اس��ت. از س��وی دیگر اینکه رئیس 
کمیس��یون امنیت ملی معتقد است می توان 
علیه تصمیمات جمعی شورش کرد و وجاهت 
این تصمیمات جمعی را زیر سوال برد و به آن 
تهمت زد؛ قاعدتا منجر به بدعتی خواهد شد که 
اساسا دیگر تصمیمات کمیسیون امنیت ملی را 
نیز زیر سوال می برد. به عبارتی، اگر همزمان با 
اعام نظر کمیس��یون امنیت ملی درباره طرح 
یک فوریتی اجرای برجام تعدادی از اعضای این 
کمیسیون بیانیه بدهند و این اقدام کمیسیون 
را یک اقدام حزبی - انتخاباتی با توصیه دولت 
بدانند، آیا او یعنی عاء الدین بروجردی از این 
اقدام ناراحت نمی ش��ود؟ به ه��ر حال اگرچه 
جری��ان منتق��د برج��ام را اف��رادی متدین و 
اخاق مدار تش��کیل می دهن��د و قاعدتا هرگز 
حاضر به ارتکاب چنین اقدام زشتی نمی  شوند 
اما رئیس کمیس��یون امنیت مل��ی باید بداند 
بدعهدی و ایجاد بدعت اگر قرار باشد مترادف 
با دموکراسی قلمداد شود، باید در دموکراسی 

را گل گرفت!

ایرادات شورای نگهبان 
به انتخابات الکترونیکی چیست؟

سخنگوی شورای نگهبان با اشاره به ایرادات 
شورا درباره انتخابات الکترونیکی گفت: بیشتر 
ای��رادات مربوط به مس��ائل فن��ی، تجهیزات 
س��خت افزاری و نرم افزاری اس��ت که باید به 
قدری از اطمینان در این باره برسیم که در زمان 
انتخابات با مش��کلی مواجه نشویم. به گزارش 
فارس، نجات الله ابراهیمیان سخنگوی وزارت 
کشور در حاشیه مراسم ختم والده عباسعلی 
کدخدایی، سخنگوی س��ابق شورای نگهبان 
که در دانش��گاه تهران برگزار شد با حضور در 
جمع خبرنگاران و در پاسخ به فارس درباره نظر 
شورای نگهبان پیرامون انتخابات الکترونیکی و 
ایرادات شورا به آن گفت: بیشتر ایرادات مربوط 
به مس��ائل فن��ی، تجهیزات س��خت افزاری و 
نرم افزاری است که باید به قدری از اطمینان در 
این باره برسیم که در زمان انتخابات با مشکلی 
مواجه نشویم. وی تصریح کرد: در حال حاضر 
کارشناس��ان در حال بررسی هستند که آیا ما 
به نقطه ای از اطمینان به تجهیزات نرم افزاری 
یا سخت افزاری انتخابات الکترونیکی رسیده ایم 

یا خیر.

مجازی

گروه سیاسی: آیت الله جنتی پس از اظهارنظر یکی 
از مقام��ات درباره جایگاه نظارتی ش��ورای نگهبان 
در انتخاب��ات آتی مجلس، عزم خ��ود را جزم کرده 
تا پشت پرده فش��ارها برای به حاشیه بردن شورای 
نگهبان را آش��کار کند. به گ��زارش »وطن امروز«، 
آیت الله چندی پیش پشت پرده هجمه های برخی 
افراد دارای جایگاه به ش��ورای نگهبان را تاش آنها 
برای ورود افراد مس��اله دار به درون مجلس دانست 
و گفت نه تنها برای مجلس ش��ورای اسامی بلکه 
فتنه گران و حامیان و دوستان و همدست های آنها 
برای مجلس خب��رگان رهبری نی��ز  برنامه دارند. 
این اظهارات آیت الله جنتی واکنش گسترده ای در 
محافل سیاس��ی فتنه گران و دوس��تان آنها داشت 
و باعث ش��د آنها تا مدتی س��کوت اختیار کنند اما 
آیت الله جنتی گویا تاش دارد قبل از آنکه شورای 
نگهبان وظای��ف قانونی خ��ود را در انتخابات های 
پیش رو انجام دهد؛ ابتدا به آگاهی بخش��ی در این 
زمینه بپ��ردازد تا جامعه بویژه جری��ان انقابی در 
جری��ان توطئه های فتنه گران و حامیان پوشش��ی 
آنها قرار گیرد. در همین راس��تا آیت الله جنتی در 
تازه ترین اظهارات خود در اصفهان، به رمزگشایی از 
فرمایشات رهبر انقاب مبنی بر حق الناس دانستن 
ش��ورای نگهبان پرداخت و گفت این سخنان رهبر 
انق��اب، در مقاب��ل برخ��ی اظهارنظرهایی بود که 
تاش داشتند از سخنان رهبری مبنی بر حق الناس 
بودن رای مردم، سوء استفاده های سیاسی کنند. به 
اعتقاد آیت الله جنتی، اینک��ه رهبر انقاب تصریح 
کردند شورای نگهبان حق الناس است در واقع برای 
جلوگیری از به حاشیه رفتن شورای نگهبان و تحقق 
اهداف فتنه گران برای جلوگیری از اعمال نظر قانونی 
ش��ورای نگهبان در انتخابات پیش رو است. آیت الله 
البته این بار تاکتیک انتخاباتی فتنه گران را نیز مورد 
اشاره قرار داد و گفت برخی فتنه گران که در دولت 
روحانی توانس��ته اند مناصبی را در اختیار بگیرند، 
تاش می کنند در مجلس آینده نیز کرسی هایی را 
به خود اختصاص دهند. این اظهارنظر آیت الله جنتی 
در واق��ع به معنای این اس��ت که یکی از مهم ترین 
برنامه های فتنه گران، عبور از سد شورای نگهبان با 
پوشش دولت است! که البته به نظر می رسد با این 
اظهارنظر آیت الله، این پروژه با سختی های فراوانی 

مواجه شده است.
تظاهر به تبعیت می کنند ■

به گزارش »وطن امروز« به نقل از رسا، آیت الله 
احمد جنتی دوشنبه شب در جمع مردم اصفهان در 
همایش »ولایت فقیه امتداد غدیر« که در حسینیه 
بنی فاطمه برگزار ش��د، با اشاره به اهمیت تبعیت 
از ولی فقیه اظهار کرد: امروز کس��انی رأی مردم را 
حق الناس می دانند و در این زمینه به فرمایش��ات 

رهبر معظم انقاب استناد می کنند که در گذشته 
اعتقادی به ولایت فقیه نداشته و تاش می کنند تا 
از فرمایشات رهبر معظم انقاب سوءاستفاده کنند. 
برخی تنها تظاهر به تبعیت از ولایت می کنند.  امام 
جمعه موقت تهران در ادامه افزود: امروز عده ای در 
کش��ور در حالی مدعی پی��روی و تبعیت از ولایت 
فقیه هس��تند که در عمل و به صورت پنهان علیه 
ولایت فقیه عمل می کنند، کسانی که در خیمه هایی 
از کش��ور در صدد ک��ور کردن خ��ط ولایت فقیه 
هستند، اشخاصی که ظاهرسازی می کنند که تابع 
ولایت هس��تند اما عما هیچ تبعیتی از ولی فقیه 

ندارند و تنها در صدد فریب دادن مردم هستند. 
چه کسی بود گفت حق الناس؟ ■

آیت الله جنت��ی در ادامه به سوءاس��تفاده یکی 
از مقام��ات درباره فرمایش رهب��ر انقاب مبنی بر 
حق الناس بودن رای مردم اش��اره کرد و  با اش��اره 
به فضاس��ازی ها و حمات علیه ش��ورای نگهبان 
خاطرنش��ان کرد: اش��خاصی تاش می کنند تا از 
فرمای��ش رهبر معظم انقاب مبن��ی بر حق الناس 
بودن رأی مردم سوءاستفاده کنند اما ایشان با بیان 
اینکه ش��ورای نگهبان نیز حق الناس اس��ت با این 
صحبت های حکیمانه خود مشت محکمی بر دهان 
کسانی زدند که به دنبال سوءاستفاده هستند. دبیر 
شورای نگهبان در ادامه تصریح کرد: متأسفانه برخی 
در موضع گیری های خود نس��بت به سپاه و بسیج 
صحبت هایی را مطرح می کنند که خاف مواضع و 
نظرات رهبری است. سپاه و بسیج خاری در چشم 
دشمنان هس��تند. آیت الله جنتی شورای نگهبان، 
بسیج و سپاه را خاری در چشم دشمنان و منافقین 
دانست و گفت: مردم با تمام تاش خود در حوادث 
و اتفاقات مختلف، با جانفشانی در دفاع مقدس و در 
انقاب اسامی آمریکا و کشورهای استکباری را که 

به کشور نفوذ بسیاری کرده بودند از درهای کشور 
بیرون انداختند ولی متأسفانه شاهد هستیم عده ای 
از اش��خاص در داخل کشور و مس��ؤولان کشوری 
تاش می کنن��د تا آمریکا را به عنوان منجی مردم 
و حال مش��کات کش��ور معرفی کنند. وی ادامه 
داد: برخی اشخاص تاش می کنند تا آمریکا را تنها 
منجی و راه نجات کش��ور نشان دهند در حالی که 
اتکا به توان داخلی و استفاده از توانمندی ها تاکنون 
نجات دهنده کشور بوده است، افرادی که آمریکا را 
به عنوان منج��ی معرفی می کنند آب، نان، امنیت 
و س��عادت کش��ور و ملت را در گرو حضور آمریکا 
در ای��ران می دانن��د. ام��ام جمعه موق��ت تهران با 
اش��اره به نقش رهبر معظم انقاب در خنثی سازی 
توطئه های مختلف دش��منان در سال های گذشته 
و ش��رایط کنونی کشور تصریح کرد: دشمنان تمام 
تاش خود را به کار گرفته اند تا انقاب اس��امی و 
جمهوری اسامی را از پا در بیاورند و این موضوع از 
روز روشن تر است اما عده ای در تاش برای مخفی 
کردن این دشمنی هستند. آیت الله جنتی با اشاره 
به حضور برخی سران و حامیان فتنه در سمت های 
مختل��ف دولتی اظهار کرد: برخی از این اش��خاص 
ت��اش می کنند تا با حض��ور در انتخابات مجلس 
بتوانند کرسی های مجلس را هم به دست بیاورند، 
عده ای نه تنها موضع مشخصی در برابر فتنه سال 
۸۸ نگرفته اند و در برابر آن سکوت کرده اند بلکه در 
پشت صحنه و به صورت مخفیانه با سران و اصحاب 

فتنه ارتباطاتی هم دارند. 
برجام بدتر از جنگ ■

دبیر ش��ورای نگهبان در ادامه اظهارات خود به 
آس��یب ها و خطرات برجام برای کشور اشاره کرد. 
وی برجام را دستاوردی برای دشمنان که در جنگ 
امکان دستیابی به آن نبود ذکر کرد و افزود: سخنان 

دشمنان ما و اشخاصی نظیر رئیس جمهور آمریکا و 
س��ران کشورهای غربی بیانگر این مطلب است که 
دستاوردی که آنها از برجام داشته اند و آنچه برجام 
ب��رای آنها به ارمغان آورده اس��ت در جنگ ممکن 
نبوده به دست بیاورند. دبیر شورای نگهبان بر لزوم 
شناخت مردم از کاندیداها در انتخابات آینده مجلس 
خبرگان و مجلس ش��ورای اس��امی تأکید کرد و 
گفت: دشمن به دنبال جایگزین کردن فرهنگ غرب 
به جای فرهنگ اس��امی است، این مساله نگرانی 
بزرگی را برای رهبری به دنبال داشته است و ایشان 
نسبت به این موضوع بارها هشدار داده اند و بر لزوم 

اقدام جدی در این زمینه تأکید کرده اند. 
فاجع�ه منا جرمی اس�ت که بای�د در دادگاه  ■

بین المللی عواملش محاکمه شوند
 وی با اشاره به بی کفایتی و سوءمدیریت آل سعود 
در ح��وادث اخیر حج بویژه حادثه منا تصریح کرد: 
جهان اسام باید علیه این فاجعه که در تاریخ حج 
سابقه نداشته است خروش داشته باشند، در تاریخ 
حج سابقه نداشته است که ۵ هزار نفر کشته شوند، 
این اتفاق یک حادثه طبیعی نیست و جرمی است که 
باید مورد بررسی قرار گیرد، آل سعود لیاقت میزبانی 
از حجاج در مراس��م حج را ن��دارد. آیت الله جنتی 
ضمن ابراز تأسف از سکوت برخی مفتی ها و علمای 
کشورهای اسامی خاطرنشان کرد: انقاب اسامی 
انقابی است احیاگر و استکبار ستیز، انقاب اسامی 
در براب��ر خباثت ها و جنایت های ظالمان س��کوت 
نمی کند و به همین علت اس��ت که شاهد هستیم 
در جهان اسام به رغم عظمت و بزرگی فاجعه منا 
و تلفاتی که بسیاری از کشورهای اسامی متحمل 
شدند تنها جمهوری اسامی ایران است که مواضعی 
قاط��ع و صریح در برابر جنای��ات و بی کفایتی های 
آل سعود می گیرد. دبیر شورای نگهبان با بیان اینکه 
انقاب اسامی ایران به مردم عزت و اقتدار بخشید، 
ابراز کرد: کش��ورهای عربی منطقه در برابر حوادث 
تلخ و تأسفبار و مجرمانه منا سکوت می کنند و این 
س��کوت در برابر ظلم و خباثت جای تعجب دارد، 
امام خمینی و امام خامنه ای فرزندان غدیر و عاشورا 
هستند و جمهوری اسامی ایران به برکت انقاب 
اس��امی و ولایت امیرالمؤمنین)ع( انقابی زنده و 
حامی مظلومان و دشمن ظالمان است. وی ضمن 
تأکی��د بر ل��زوم محاکمه آل س��عود در دادگاه های 
بین المللی گفت: هرقدر که آل سعود را مورد لعن قرار 
دهیم بازهم کم است، جهان اسام باید با انسجام و 
اتحاد یکصدا علیه این رژیم جنایتکار و جنایت های 
آن قیام کنند، این حوادث در جایی رخ داده اس��ت 
که حرم امن الهی نام دارد و 24 کش��ور که ۵ هزار 
حاجی را از دست داده اند موضعی قاطعانه و صریح 

در این زمینه ندارند.

گروه سیاسی: به رغم همکاری های اولیه آل سعود 
با مقام��ات دولتی ایران ب��رای پیگیری وضعیت 
مفق��ودان و جان باختگان فاجعه منا و انتقال آنها 
به ایران؛ اما اظهارات برخی مقامات دولتی درباره 
سرنوش��ت مفقودان نش��ان می ده��د همچنان 
آل سعود از ارائه اطاعات مربوط به مفقودان طفره 
می رود. به گ��زارش »وطن امروز«، روز گذش��ته 
حسن قشقاوی معاون کنسولی وزیر امور خارجه 
گف��ت نمی داند وضعیت مفق��ودان فاجعه منا به 
چه صورت است. قشقاوی می گوید نمی داند این 
مفقودان جان  باخته اند یا دستگیر شده اند. موضوع 
بازداشت تعدادی از مفقودان فاجعه منا این روزها 
بشدت مطرح است. حسن قشقاوی روز دوشنبه 
اعام ک��رد که به نظر می رس��د برخی مفقودان 
بازداشت شده اند. البته او دیروز گفت که ۱۱6 نفر 
از حجاج ایرانی مفقود هستند که از سرنوشت آنها 
اطاعی در دست نیست. معاون وزارت امور خارجه 
اظهار امیدواری کرد تکلیف ۱۱6 تن از مفقودان 
فاجعه منا روش��ن شود و گفت: ما نمی دانیم این 
افراد به رحمت ایزدی پیوسته اند یا جایی بازداشت 
هس��تند. به گزارش تسنیم، حس��ن قشقاوی در 
مراسم تشییع پیکر حاج سیدحسن حسینی مقدم، 
سرکنس��ول جمهوری اس��امی ایران در مرو که 
در فاجع��ه منا جان خود را از دس��ت داد، ضمن 

عرض تسلیت به بازماندگان 
اظه��ار  دیپلم��ات  ای��ن 
 داش��ت: امیدواریم وضعیت 
2 عزیز سفر کرده دیگر آقای 
فهیما، معاون اداره تشریفات 
و رکن آبادی سفیر سابق در 
لبنان تعیین تکلیف شود. وی 

ادامه داد: درگفت وگوهایی که با سعودی ها داشتیم 
آنها می گفتند این تقدیر الهی بود و ما گفتیم کسی 
منکر تقدیر نیس��ت اما بزرگان فرموده اند مقدمه 
تقدیر تدبیر است و تقدیر الهی مانع از تدبیر بشری 
نمی شود. بشر باید مدیریت کند و خدای سبحان 
تقدیر کند. قش��قاوی اضافه ک��رد: به آنها گفتیم 
همان طور که در بیانیه آغازین رهبر معظم انقاب 
که به صورت متین و حاکمانه فرمودند که با عدل 
و انصاف رفت��ار کنیم، باید مس��ؤولیت بپذیریم. 
من صحن��ه و قتلگاه را دیدم و این صحنه نیاز به 
مدیریت داش��ت. معاون وزی��ر امورخارجه اضافه 
کرد: مقامات س��عودی گفتند کمیته ای تشکیل 
داده ایم و ما گفتیم عقل و انصاف ایجاب می کند 

ک��ه ایران و س��ایر کش��ورها 
ه��م در این ب��اره مش��ارکت 
داشته باش��ند و باید بررسی 
کنی��م. م��ا باید پاس��خگوی 
خانواده ها و کش��ورها باشیم 
و مسؤولیت پذیر باشیم و این 
سخن سیاس��ی نیست بلکه 
کنسولی و انسانی است. وی ضمن یادآوری قرارداد 
۱360 عهدنام��ه مودت بین ایران و عربس��تان، 
ق��رارداد ۱346 و ۹ پروتکل پیرامون این مس��اله 
اظهار داش��ت: ما براس��اس این قراردادها انتظار 
بررس��ی داریم. قشقاوی یادآور شد: تکلیف  ۱۱6 
نفر از مفقودان روش��ن نیس��ت و خانواده های ما 
نمی توانند این مساله را بپذیرند. ما نمی دانیم اینها 
به رحمت ایزدی پیوس��ته اند یا جایی بازداش��ت 
هستند و تا جنازه ها بازنگردد نمی توانیم بگوییم 
وضعیت چگونه اس��ت. س��خنان ما در چارچوب 
منطقی، برادری، همس��ایگی و مسلمانی بیشتر 
معنا می دهد. مراسم تش��ییع پیکر مرحوم حاج 
سیدحسن حسینی مقدم، سر کنسول جمهوری 

اس��امی ایران در م��رو، دیروز با حضور جمعی از 
مقام��ات و کارکن��ان وزارت ام��ور خارجه در این 

وزارتخانه برگزار شد.
رکن آبادی همچنان جزو مفقودان است ■

ماجرای سرنوش��ت غضنفر رکن آبادی، سفیر 
س��ابق ایران در بیروت نیز همچنان مبهم است. 
بنابر گفته حس��ین امیرعبداللهیان، او همچنان 
جزو مفقودان است.  معاون عربی و آفریقای وزیر 
امور خارجه کش��ورمان گفت: تا شناسایی دقیق 
و انتقال یکایک مفق��ودان حادثه منا پیگیری ها 
و اقدامات با جدیت ادامه خواهد داش��ت. حسین 
امیرعبداللهیان، معاون عربی و آفریقای وزیر امور 
خارجه کشورمان در گفت وگو با تسنیم گفت: »تا 
شناسایی دقیق و انتقال یکایک مفقودان حادثه 
منا پیگیری ه��ا و اقدامات با جدیت ادامه خواهد 
داش��ت«. امیر عبداللهیان گفت: »گروه دیگری 
از جان باختگان در مرحله بعدی عملیات انتقال  
وارد کشور می شوند«. وی همچنین گفت: »آقای 
رکن آبادی دیپلمات ارشد کشورمان همچنان جزو 
مفقودان اس��ت و تاش ها برای تعیین وضعیت 
ایش��ان با جدیت ادام��ه دارد«. مع��اون عربی و 
آفریقای وزیر امور خارجه کش��ورمان تأکید کرد: 
»پیکر هیچ جان باخته ای بدون رضایت خانواده در 

مکه مکرمه نخواهد ماند«.

گروه سیاس�ی: او در حال بازگش��ت اس��ت و در 
ایران قطعا بسیاری هستند تا در حضور او نسبت 
به دس��ت دادنش با رئیس جمهور آمریکا واکنش 
نشان دهند. به گزارش »وطن امروز«، جواد ظریف 
که طی 2 س��ال گذش��ته هیچگاه نتوانست یک 
رابطه منطقی و درس��ت با منتقدان خود تنظیم 
کند و در برخی موارد نیز مواجهه او با منتقدان، با 
پرخاش های وی و بیان اظهارنظر های حزبی همراه 
بوده، می داند دست دادن او با رئیس جمهور آمریکا 
قطع��ا واکنش هایی را در ای��ران به دنبال خواهد 
داشت. اگرچه پس از این غلط اتفاقی، گوشه هایی 
از واکنش به این اقدام او بویژه در مجلس و توسط 
یک نماینده غیرتمند نمایان شد اما قطعا ظریف 
هم می داند واکنش های اصلی پس از بازگش��ت 
وی ب��ه ایران رخ خواهد داد و او باید خود را آماده 
ای��ن واکنش ها کن��د.  اما رفت��ار او در مقابل این 
ماجرا بس��یار قابل تامل اس��ت! او که با این اقدام 

نسنجیده و غیرمسؤولانه اش یک خط قرمز بزرگ 
عقیدتی را در عرصه سیاست خارجی و دیپلماسی 
نقض کرده، در پاس��خ به سوالی درباره این اقدام 

نادرست خود موضعی طلبکارانه گرفت 
و گفت منتق��دان را به خدا 

محمدجواد  می س��پارم! 
ظریف در پایان س��فر 

به  2هفته ای خود 
مق��ر س��ازمان 

ملل متحد در واکنش به برخی منتقدان داخلی 
این سفر و موضوعات آن، با بیان اینکه امیدواریم از 
این فرصت بهترین استفاده را کرده باشیم، افزود: 
دوستانی نیز که تهمت زدند یا توهین 
کردند، آنها هم حس��اب کار خود 
را ان شاءالله با خداوند خواهند 
اظه��ارات  ای��ن  داش��ت. 
طلبکاران��ه ظریف در 
حال��ی اس��ت که 

قطعا او جواب اقدام غیرانقابی و غیرمس��ؤولانه 
خود در دست دادن با اوباما را خواهد گرفت و البته 
به خوبی باید بداند پاسخ این اظهارات طلبکارانه 
خ��ود را نیز دریاف��ت خواهد کرد. البت��ه این بار 
نخستی نیست که او مسؤولیت اقدامات عجیب و 
غیرمسؤولانه خود را نمی پذیرد. او بارها در واکنش 
به سوالاتی که نسبت به اقدامات عجیب او مطرح 
می ش��ود؛ حالت عصبی گرفته و مسائل حزبی و 
سیاس��ی را مطرح می کند! البت��ه طی این مدت 
برخی دیپلمات های باتجربه نسبت به بدعت هایی 
که جواد ظریف در حوزه سیاس��ت خارجی و نیز 
کش��اندن آن به رقابت های حزبی انج��ام داده، از 
او انتق��اد کرده اند! البت��ه برخی معتقدند بعضی 
اظهارات عجیب و نامفهوم او به خاطر ناآش��نایی 
وی با فرهنگ ملی و اس��امی اس��ت اگرنه قطعا 
کسی نمی تواند منتقدان دست دادن با شیطان را 

به خدا حواله کند!

دبیر شورای نگهبان محور برنامه های انتخاباتی فتنه گران را فاش کرد

به نام دولت به کام فتنه!
برجام

دیپلماسی
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نظر معاون وزیر امور خارجه درباره سرنوشت مفقودان فاجعه منا

قشقاوی: نمی دانیم

ظریف منتقدان دست دادن با شیطان را به خدا حواله کرد

طلبکار هم شد!

انتخابات


